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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران هماتیت اکتشاف و کمیته نشست مشترک کمیته   

 

۱۶  ساعت خاتمه:                     ۱۴ساعت شروع:     

۰۱/۰۳/۱۴۰۰  تاریخ جلسه:  

آنلاین بصورت اسکایپ  محل تشکیل جلسه:  

  موضوع جلسه:

  ۶۰۰۰الکترونیکیبررسی آزادسازی و واگذاری  •

محدوده معدن غیرفعال از طریق مزایده عمومی در  

 استان کشور  ۳۱

بررسی دستورالعمل آزادسازی صادرات کنسانتره  •

 هماتیت )چالشها و راهکارها( 

بحث و بررسی حول محور آخرین اخبار و  •

 رویدادهای بخش معدن

 حاضرین جلسه 

 

  جناب آقای ،صدیقمهندس جناب آقای   ر مشکانی، جناب آقای دکت جناب آقای دکتر شعبانی،  جناب آقای مهندس بهرامن،

ی معروفدکتر جناب آقای  مهندس عسکر زاده،  

 

 شرح جلسه 

 

 .…ح شدهماتیت خانه معدن ایران طر اکتشاف و کمیته  آنچه در نشست مشترک کمیته 
 

شعبانی: ضمن عرض سلام، جلسه مشترک تشکیل شده بین کمیته هماتیت و کمیته اکتشاف به دلیل اهداف  دکتر 

برگزار شده  مشترک در بحث مزایده و همچنین آزادسازی محدوده ها و همچنین صادرات و عرضه در بورس هماتیت 

 .است

هزار محدوده دارای پروانه اکتشاف یا پروانه بهره برداری و گواهی کشف   ۶در بحث مزایده محدوده های معدنی حدود 

میلیون تومانی برای شرکت در مزایده و همچنین   ۵۰۰آماده آزادسازی هستند. در خصوص مزایده ضمانت نامه های 

نامه و هم امتیاز منجر به  دا کرده است که در این خصوص هم میزان ضمانتامتیاز افزایش پی  ۵۰به  ۲۵امتیازات از 

عدم حضور شرکت کنندگان با میزان سپرده گذاری کم و محدوده های کوچک مقیاس در مزایده می شود و تنها  

 .شرکت های بزرگ توانایی حضور در مزایده را دارند 

ع طبیعی بعد از دو ماه مهلت قانونی اگر پاسخی دریافت نشد،  مکرر بعد از استعلام از مناب ۲۴نکته دیگر در ماده 

 .تواند به صدور پروانه اکتشاف به اسم درخواست کننده به مدت یکسال بلوکه شودسازمان صمت هر استان می
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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران هماتیت اکتشاف و کمیته نشست مشترک کمیته   

 

های حقوقی بنا بر صلاحیت مالی ارقام را بالا برده  بهرامن: ارقام اعلام شده مطلقاً از سمت ما نبوده و شخصیتمهندس 

  ۱۰۰درصد مبلغ ضمانت نامه نیز در مزایده شرکت کنند و حتماً نباید  ۳۰توانند با های معتبر حتی میاند. شرکت

غ سپرده گذاری شود. در کمیته حاضر پیشنهادات را بر اساس مستندات به صورت یک مصوبه در کمیته  درصد این مبل

ای به وزارتخانه یا خود وزیر یا آقای کشاورز ارجاع داده شده تا بررسی گردد. مشکل اساسی  بیان کنید تا طی نامه

 .ها هستند که برای ضمانت پول باید حتماً سپرده گذاری شودبانک 

ها برای عموم  مشکانی: ضمن عرض سلام، در خصوص قانون آزادسازی پهنه ها عنوان کردند آزاد سازی محدودهدکتر 

دار به غیر از پول، تخصص و منابع انسانی  های سرمایهکتاست و وقتی فیلتر می شود باعث ایجاد رانت می شود؛ شر

  ۵۰تواند بلافاصله ندارند و آیا میتوان با پول تخصص خرید! یک مهندس یا یک دانشجو بعد از فراعت از تحصیل نمی

کنند.  وکه میای بلدهند و پول را برای دورهامتیاز داشته باشد و بانک ها به راحتی ضمانت نامه را در اختیار قرار نمی

این محدودیت ها موجب می شود که تخلفات زیادی صورت گرفته، رانت و به تبع ان لابی صورت گیرد. ضریب  

مساحت زمین نیز باید مشخص شود و سقفی برای ان مشخص شده تا در صورت عدم فعالیت اکتشافی از میزان  

ولتی نیز باید مشخص شود. میزان درصد حقوق  مساحت کاسته نشود. در مرحله بهره برداری، میزان تخصیص حقوق د

دولتی گاهی با نظر اشخاص تغییر می کند و گاهی میزان حقوق دولتی بالاتر از قیمت ماده معدنی نیز تعیین می  

آلات  شود. که تعیین این میزان باید طبق نظرات کارشناس متخصص باشد. در قوانین گاهی تخصص حتی با ماشین

نامه، میزان امتیاز و همچنین میزان حقوق  کار کارشناسی دقیق باید انجام شود تا میزان ضمانتکند!  نیز برابری می

 .شودقوانین منجر به عدم ایجاد رانت و لابی و یک دوره تسلسل میدولتی مشخص شود که این

شعبانی: نقطه نظرات دکتر مشکانی به روشنی و بر حسب تجربه حاصل شده است. حذف مسائل و قوانین دست و پا   

 .گیر و خلق الساعه می تواند با نظرات کارشناسی شده تعدیل شود

صدیق: علاوه بر موافقت با نظرات دکتر مشکانی در خصوص ضمانتنامه و امتیازات بیان می کند کسی که  مهندس  

را نداشته باشد و تجربه ثابت کرده است که تعداد افراد  تحصیلات معدنی هم داشته باشد شاید صلاحیت معدنداری  

زیادی حتی با تحصیلات معدنی نتوانستند در اجرای یک محدوده معدنی موفق باشند. به خاطر میزان ضمانت نامه  

یاد  های قبلی با میزان هزینه کم تعداد افراد زیادی می توانستند در مزایده برنده شوند و در ادامه حتی با طی زمان ز

نتواند کاری صورت دهند، باید راهکارها پیدا شود و طبق کارشناسی مسائل حل شود. در خصوص حقوق دولتی هم در  

تایید صحبت های دکتر مشکانی باید حقوق دولتی یک سقف داشته باشد و از میزان مساحت زمین به دلیل حقوق  

 .دولتی بالا کاسته نشود و محدوده ها از بین نرود

کند. بحث انفال و مزایده باید با  مشکانی: طبق قانون اگر در بحثی موضوع انفال مطرح شود دیگر عمومیت پیدا می 

 .یک افراد خاص باید مشخص شود کار کارشناسی شده انجام شود و محدود شدن امتیازات برای

شعبانی: معادن انفال هستند و هر ایرانی می تواند یک پروانه اکتشاف داشته باشد. باید دستورالعمل ها طبق قوانین   

مشخص شود، اگر این امتیازات و ضمانت نامه ها مدنظر باشد دیگر اشخاص حقیقی زیادی نمی توانند محدوده داشته  
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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران هماتیت اکتشاف و کمیته نشست مشترک کمیته   

 

محدوده و پروانه اکتشاف را برای یک مجموعه یا   ۱۰۰۰حتی تا باشد ولی بعضی با قدرت و دارا بودن هزینه پیشنهاد 

دستگاه خاص می دهند. آیا این مجموعه ها در بحث کارشناسی واقعاً ظرفیت آن را دارند؟ برای هر محدوده تعداد  

زیادی نیروی متخصص و کارشناس نیاز است، آیا توان اکتشافی دارند؟ ممکن است ظرفیت مالی داشته باشند ولی  

 .رفیت کارشناسی ندارندظ

 .بهرامن: ضمن تایید گفته های آقای صدیق عنوان کردند پیشنهادات خود را همزمان مطرح و عنوان کنید  

ها در ایران است که باید مبلغی طی دوره ای به صورت بلوکه و  در خصوص ضمانتنامه مشکل اساسی از سوی بانک 

درصد سپرده گذاری انجام شود تا بانک   ۷۰تا  ۵۰اینگونه است که باید  سپرده گذاری شود. در سیستم بانکی ایران

درصدی بدهد. چون ضمانت نامه برای ورود به مزایده لازم است ارقام ضمانتنامه در وزارتخانه توسط   ۱۰۰ضمانت نامه 

 .کارشناسان مالی تعیین گردیده و ولی باید به لحاظ کارشناسی فنی نیز مورد بررسی قرار گیرد 

صالح آبادی: طی عنوان پیشنهاد در بحث حوزه فنی بیان کردند برای ثبت و تملک محدوده باید احراز  مهندس  

شوند. توان مالی با توجه به تورم و  یا بهره بردار تقسیم میصلاحیت انجام شود و با توجه به سقف امتیاز به مکتشف 

رشد نرخ در سالهای اخیر با گذشته متفاوت است و قدرت فعالیت در بحث معدنی را کاهش می دهد. حال تبصره ای  

ز مالی  میلیونی وجود داشته باشد. در حالی که احرا ۵۰۰بر قوانین مزایده اضافه شده که در مزایده باید ضمانت نامه 

شود ولی در یک جا مغفول واقع شده اند در بحث احراز فنی. در بحث احراز فنی باید  ها و افراد مشخص میشرکت

های  میلیارد تومان گذاشته شود. ولی شرکت ۱۰میلیون تومان تا  ۱۰بیان شود که برای شرکت در مزایده بازه ای بین 

معدنی و تجهیز به ادوات و وسایل معدنی هستند باید با میزان   صاحب سابقه که دارای نیروی انسانی و سابقه کار

  ۵۰۰نامه بیشتری حتی از کمتری از صلاحیت مالی وارد مزایده شوند، ولی شرکت های تازه کار باید با میزان ضمانت

های  های دارای زیرساخت میلیون تومان وارد مزایده شوند. طبق این گفته ها باید جداولی تهیه شده که شرکت

های جدید التاسیس وارد مزایده  معدنی و دارای توانمندی فنی از احراز مالی و ضمانت نامه کمتری نسبت به شرکت

 .شوند

آلات، تجهیزات و صلاحیت مالی  انی: امتیازات باید هم فنی و هم مالی باشند. علاوه بر دانش و تخصص، ماشینمشک  

 .نیز باید مد نظر باشد 

های سوء استفاده گر در  مالی از میزان مقرر کمتر شود امکان حضور دوباره شرکت صدیق: اگر امتیاز و صلاحیت  

 .شودمزایده بیشتر می

زان امتیاز یک مهندس معدنی از یک بیل مکانیکی کمتر  مشکانی: باید قوانین اصلاح شود، مثلاً در گذشته یک می 

 .بوده که در همین جا اصلاح شد پس باید قوانین اصلاح گردند 

اند زیرا افرادی  شعبانی: ضمن تایید صحبتهای آقای دکتر مشکانی و دکتر صدیق، فعالین واقعی هم دچار مشکل شده

در این زمینه تخلفاتی انجام داده اند. در گذشته فارغ التحصیلان به صورت گروهی وارد کار شده و کارهای اکتشافی  

 .انجام می دادند که فعلاً این امر دیگر انجام نمی شود زیر نظر خانه معدن 
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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران هماتیت اکتشاف و کمیته نشست مشترک کمیته   

 

عیین کننده  درصد از رقم مزایده باید ت  ۲۰تا  ۱۰صدیق: باید میزان ضمانت نامه ها به صورت دیگر تعیین شود مثلاً  

 .رقم ضمانت نامه باشد تا بتوان رقم ها را اصلاح کرد 

ای مهندسی کشاورز عنوان کردند که معدنی ها سنگ آهن هماتیت را وارد بورس کنند و اگر  مشکانی: در جلسه 

 .فروش نرفت و در بازه سه ماهه خریداری نداشت در بازه آنگاه صادرات آن آزاد شود 

درصد از تولیدات هماتیت را خود معدنی ها می توانند در نحوه فروش   ۲۵شعبانی: عنوان کردند که در خصوص  

سه ماه اگر خریداری نبود صادرات آن   درصد مابقی باید آن را وارد بورس کرده و در بازه ۷۵تصمیم بگیرند ولی برای 

 .آزاد شود

  اضافه هم  شمش آن به بعدا  که فولادی   محصولات با مرتبط ماهه سه بازه  در  ،  سلام عرض   ضمن:  عسگرزادهمهندس  

برای صادرات و عرضه در بورس آن   ان معافیت و فروش  نحوه و هماتیت و اسفنجی  آهن مورد  در  و است مطرح  شد

هیچ بحثی مطرح نشده است ولی در ارتباط با بقیه زنجیره در بحث محصولات فولادی و شمش آهن و صادرات آن  

ای بیان شده است که سنگ آهن هماتیت باید از این قاعده مستثنی شود  مشخصا مگنتیت یک نتیجه گیری و قاعده

مشکلی ندارد. اگر معدنی مشخصا کالای صادراتی داشته باشد تصمیم صادرات   )وارد شدن آن در بورس( صادرات آن

  آن در وزراتخانه بصورت مصارف سیمانی مشکلی ندارد. محصولات فولادی و شمش آهن در عرضه نوع اول برای

ی عموم  سهمیه: مثلا عرضه تولیدات گلگهر برای جهار شرکت اگر مشتری وجود نداشته باشد و در عرضه نوع دوم برا

و    Fe Total با %۵۶   با بالا  عیار  با هایی  هماتیت مگر است مستثنی   نظر این از هماتیت  میتوان آن را صادر کرد.

درصد مشکلی برای صادرات آن وجود   ۵۶نبود خاک می توان صادرات آن صورت گیرد. و در عیارهای پایین تر از 

 .ندارد

کند  معروفی: ضمن سلام و عرض ادب با تشکر از موارد اشاره شده دوستان و برطرف شدن سوالات خود بیان میدکتر 

در ماه های آینده، سوال در مورد چگونگی ورود به بورس را   ۷۰۰۰درصد هماتیت و تناژ تولید   ۶۵عیار با توجه به 

 .عنوان کردند 

د باید گشایشی حاصل شود و اقدامات خاصی در این زمینه  شعبانی: در خصوص هماتیت که مصارف داخلی ندار 

صورت بگیرد. شرایط بورسی شدن زمانبر است. و امکان عرضه در بورس مسائل اداری خاص خود را دارد. طی مراحل  

 .ورود در بورس و در صورت نبود خریدار می توانید هماتیت خود را به صورت صادرات به فروش برسانید

 

 مصوبات 

 ردیف  موضوع مسئول اجرا/ پیگیری  مهلت

   ۱ 

   ۲ 
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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران  نشست مشترک کمیته اکتشاف و هماتیت  

 

۱۶  ساعت خاتمه:                   ۱۴ساعت شروع:       

۰۶/۰۶/۱۴۰۰  تاریخ جلسه:  

آنلاین از طریق اسکایپ  محل تشکیل جلسه:  

  موضوع جلسه:

  عوارض صادرات پیشنهادی در وقت اضافه مسئولیت دولت*

 دوازدهم و چالش های آن

  ادامه بررسی در خصوص چشم انداز اکتشافات معدنی*

  پیشنهادهای موانع، رفع  روشهای ها،  چالش) ایران  در

 (گذاران  سرمایه برای اکتشافی

 حاضرین جلسه 

 

شاف وهماتیت خانه معدن ایران(، محمدرضا بهرامن )رئیس خانه معدن ایران(، جمال کوروش شعبانی )رئیس کمیته اکت

نه  کسیانی )خانه معدن آذربایجان غربی(، نعمت اله حقیقی )اکتشاف معدنی پایا(، ابوالفضل صالح آبادی، سیاوش هنری )خا

ینلی )مس کاوان عباس آباد(، سعید  عربشاهی، مهدی صفری، آرمین سلسانی)خانه معدن زنجان( حجت ز  هومنمعدن بوشهر(، 

عسکرزاده)انجمن سنگ آهن ایران(، هانی کریمی، سهراب حسینی، علی خادم آستانه )سازمان جنگلها، مراتع و آبخیزداری(،  

نفر با اکانت مهمان  ۶نوید امیری، علیرضا رحیم، مریم صالحی )کمیته دانشجویی( و   

 

 شرح جلسه 

 

 :آنچه در نشست مشترک کمیته اکتشاف و هماتیت خانه معدن ایران گذشت

 

انداز اکتشاف و همچنین ضمن سلام و خیرمقدم خدمت حاضرین، هدف جلسه تشکیل شده مبتنی بر چشم دکتر شعبانی:

ت از وزیر منتخب )جناب آقای فاطمی امین( و انتخاب  ها و ارائه پیشنهاداباشد. خواسته بررسی مسائل مرتبط کمیته هماتیت می

باشد؛ و باید به سمع وزیر برسد اگر فردی غیرمرتبط بافعالیت معدنی انتخاب  معاونان معدنی که در حال حاضر بسیار مهم می

ه وزیر آینده  انداز آن در کشور باید بهای فعالین معدنی در خصوص اکتشاف و چشمشود شایسته نیست و مطالبات و خواسته 

 .گیری کلان اعلام شودآقای فاطمی امین ارائه شود و این باید بصورت یک تصمیم

مدت و بلندمدت وجود داشته مدت، میانن نفت کنیم باید برنامه منسجم کوتاهخواهیم معدن را جایگزیشود میوقتی گفته می

تدوین شده   ۱۴۰۰ -۱۳۹۷اند که در سال باشد. فعالین معدنی خواستار اجرایی شدن برنامه و استراتژی نقشه راه معدنی شده

نفر از فعالین    ۹۰صد عملی شده است. در ۱۰است. نقشه راه معدن و صنایع معدنی نوشته شده الان در سال اخر خود در حدود 

رسانی  سال نیاز به اطلاع ۴و مطلعین معدنی به همراه دکتر اسماعیلی در تهیه نقشه راه معدنی شرکت داشتند. که در طی این 
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سال اهداف آن تحقق  ۴دهی بوده است تا مشخص گردد چه کسانی مسئول این نقشه را هستند که بعد از گذشت  و گزارش

 .درصد پیشرفتی نداشته است ۱۵تا  ۱۰ی راه بیش از رده است. اهداف نقشهپیدا نک

در حال حاضر آیا باید اهداف همان نقشه راه ادامه پیدا کند یا نقشه جدیدی جایگزین شود؟ جایگزینی معدن به جای نفت باید  

ر افق  میلیارد انجام شود. در همین راستا آیا د ۲گذاری سالانه یک میلیارد تا ساله باشد و سرمایه ۲۰الی  ۱۰همراه با برنامه 

 ساله بوده است به اهداف خود رسیده است؟  ۲۰ای که برنامه ۱۴۰۴

ای  صنایع معدنی کشور و خودکفایی است طبق برنامهای برای اکتشافات که خوراک در جایگزینی معدن به جای نفت برنامه

کردند در موضوع اکتشاف   منسجم و دقیق و با قابلیت اجرایی شکل گرفته است؟ آقای فاطمی امین در نطق دفاع از خود بیان

 ازیمها به گفتگو بپردهای رفع موانع و چالشانداز اکتشاف و راهعقب هستیم. بنابراین باید با در نظر گرفتن چشم

های دکتر شعبانی و قابل تامل بودن آن. تشکیل جلسات فوری برای ادامه  ضمن عرض سلام و تأیید صحبت دکتر حقیقی:

باشد که دولت تکلیف خود طرح نقشه راه معدن و ارائه آن در دولت جدید نیاز به یک برنامه حداقل پنج ساله یا چهار ساله می

 .داشته باشدرا در قبال آن را بداند و قابلیت اجرایی 

دا  گرایی در آن پرهیز شود تا اهداف آن در کوتاه مدت تحقق پیآلاین سند باید مبتنی بر واقعیت و شرایط موجود باشد و از ایده

گیری برنامه منسجم در ارتباط  توان با تشکیل جلساتی در خصوص برنامه و موضوع نقشه راه و استراتژی معدن و شکلکند. می

آلات معدنی برای نوسازی ناوگان  های خدماتی مثلا بحث ورود ماشینهای عناصری نظیر آهن و مس و همچنین برشبا برش

رود قالبی تنظیم شود. این برنامه  خانه میصادر شده که برای ترخیص آنها به وزارت ایمعادن که هر چند وقت یکبار بخشنامه

 .توان به همراه مدیران دولتی تدوین شودچهار الی پنج ساله را می

جان معدن هر روز با یک  که نقشه راه معدنی و صنایع معدنی مطرح شده است جسم بی ۱۴۰۰تا   ۱۳۹۷از سال  شعبانی:دکتر  

 های منسجم که قابلیت اجرا داشته باشد توسط سازمان زمینشود. در این راستا باید با برنامهمشکل و آفت جدید روبرو می

نظام مهندسی و حتی بخش خصوصی عنوان شود و نظرات و پیشنهادات و میزان پیشرفت در مدت  شناسی، ایمیدرو و سازمان  

 .های پیشنهادی نقشه راه تعیین گرددروز ارائه دهند و اصلاحیه ۴۰

ای و استراتژی تدوین شود با وجود این در عمل  جایگاه واقعی معدن در کشور مشخص نیست و هر برنامه کسیانی:مهندس  

شود. در تدوین نقشه راه چه در قسمت اکتشاف و چه در قسمت استخراج باید طبق یک برنامه کاملا عملی صورت موفق نمی

گیر در نظام اقتصادی باید به اهمیت معدن اعتماد راسخ داشته باشند و حتی در عمل به استراتژی  تصمیم گیرد. مسئولین

های  کشورهای مجاور که نقشه راه معدن دارند باید نیز توجه کنند. در تصویب قوانین معدنی باید قوانین مناسب با سایر دستگاه

درگیر هستند همچون منابع طبیعی و... قوانین مغایر با نظام نامه آنها شکل  هایی که در عمل ذیربط تدوین شود و تمامی ارگان

صنایعی   .شودهای نظام اقتصادی جایگاهی ندارد و در مواقع اضطرار به آن پرداخته مینگیرد. هنوز بخش معدن در دستگاه

های دیگر  د جلب کنند و اثر آن بر بخشهای در حال حاضر توانستند توجه را به خوهمچون فولاد یا سیمان که با توجه به تنش
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کاملا مشخص شده است. در بحث اکتشافات در زمان اجرا باید با منابع طبیعی و محیط زیست هماهنگ باشیم و قوانین مصوب 

 .همگام و هماهنگ با یکدیگر تدوین شوند

ها استراتژی خاصی برای خود دارند و باید موازی کاری نداشته باشند و در تعارض منافع  هر کدام از دستگاه  شعبانی:دکتر  

 .باشدیکدیگر عمل نکنند. هر چند این موضوع سخت است ولی بررسی کردن آن خارج از لطف نمی

شود و با انجام این تغییرات یک توقف در خانه انجام میبا عوض شدن دولت تغییراتی در سیستم وزارت  بهرامن: مهندس  

گیرد، ولی با این وجود امیدواریم انتخابات از درون سیستم  ای آن شکل میهای توسعههایی همچون اکتشاف و برنامهبرنامه

 .انجام شود تا این توقف به حداقل برسد

ای باشد که اطلاعات درست را به موقع برای چینش مدیریت اعلام کند. در این خصوص  ها در این زمان باید به گونهنقش تشکل

یانی بسیار عالی عمل کرده است و خانه معدن هم پیگیری این کار را برعهده گرفته است. امروز چندین آقای مهندس کس

شده و فعالین معدنی که در زمینه هماتیت فعالیت دارند دچار مشکلاتی  نشست با وزارت صمت در خصوص هماتیت انجام

 .انددرصد شده ۲۸همچون صادرات هماتیت 

  ضوابط موجود در وزارت خانه مانع صادرات هماتیت شده است. از طرف خانه معدن از وزارت صمت درخواست شده تا بخشنامه

فعلی صادرات هماتیت به حداقل برسد. موضوع دیگر در بحث شورای  هایی که فعلا فعال هستند لغو شوند و مشکلات 

گذاری استان سیستان و بلوچستان در بخش صنعت و معدن باید به اطلاع شما برسانم که این موضوع در شبکه رسمی سیاست

 .ای شد طی یک سال در حال پیگیری بودهم رسانه

های دیگری مثل گردشگری  باشد. بخشگذاری استان میاهداف این شورای سیاست در چارچوب این شورا بخش معدن یکی از

باشد. تا بتوان با این اهداف منطقه را فعال کرد. مهمترین بخش  گذاری میهای این شورای سیاست دیگر فعالیت آب و دام هم از

 .شودها رد میباشد که به خاطر روابط مرزی اکثر درخواست منطقه مرزی در بخش معدن می در

دار آن شده است و خانه معدن به  و در بحث امنیتی، بخش امنیتی عهده گذاری داخلی انجام شدهریزی برای سرمایهبرنامه

شناسی توسط گذاری در بخش معدن در آنجا حضور دارند تا اقتصاد مرزی شکل گیرد. ساختار زمینعنوان مسئول سیاست

تواند در این زمینه میشناسی و ایمیدرو به صورت محدود کار شده است و هنوز کامل نشده است. کمیته اکتشاف  سازمان زمین

فعال باشد و راهکار برای فعال کردن آن منطقه را ارائه دهد و در شناسایی منطقه کمک کند و از تجربیات کمیته اکتشاف خانه  

 . معدن قطعاً استفاده خواهد شد

های مهندس بهرامن در طی چندین سال برای پر اهمیت  ها و تلاشضمن تشکر از خانه معدن و فعالیت کسیانی:مهندس  

افراد تشکر کرد. با توجه به  های کلان و همچنین انتخاب گیریهای معدنی در تصمیمنشان دادن بخش معدن و جایگاه تشکل

باشد در آینده نزدیک حتماً به استانداری گذاری استان سیستان و بلوچستان یک ایده و برنامه مناسب میاینکه شورای سیاست 

 .استان آذربایجان غربی پیشنهاد تشکیل این شورا را خواهم داد
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توان حتی کار در معادن کوچک را حافظ منافع منافع دولت دانست که با اشتغال زایی و  با ارائه پیشنهادات و همفکری می

که در شورای عالی معادن استان آذربایجان  ای دارد. سه مصوبهبالابردن ارزش افزوده همراه است و در کمک به دولت گام بر می

غربی شکل گرفت، تصمیم بر این شد که طبق مصوبه اول هیچ پرونده را رستری نشود و هیچ دستگاه دولتی حق ندارد هیچ  

ا قانون معادن دقیقا باید اجرا شود و در صورت عدم اجرا مسئولیت ب ۲۴معدنی را غیر فعال کند و همچنین در مصوبه دوم ماده 

باشد. در مصوبه سوم مقرر شد که شورای حل اختلاف برای بخش معدن و صنایع معدنی شکل گیرد. در استان  خود شخص می

توان با این شورای افتد که میای برای فعالین معدنی اتفاق میآذربایجان غربی به دلیل شرایط مرزی بودن مشکلات عدیده

 .مشکلات امنیتی حل شود و اقتصاد مرزی رونق پیدا کندگذاری مشکلات اقتصادی و به تبع آن سیاست

تواند نقطه  باشد و شورع آن میمی گذاری استان سیستان و بلوچستان طرح بسیار خوبی اجراییشورای سیاست شعبانی:دکتر  

العاده نقطه نظرات خود را در خصوص اکتشاف در های مرزی. دوستان همکاران در جلسات فوق عطفی باشد برای سایر استان

 .های خود را عنوان کننداین مناطق و برنامه

ضمن تشکر از گزارش مهندس بهرامن و نقش موثر بخش خصوصی و خانه معدن در نظم و نسق دادن به امور  حقیقی:دکتر  

تک اعضای خانه معدن در روشنگری بخش معدن حائز اهمیت فراوان مهندس بهرامن و همکاران ایشان و تک معدنی، نقش

است. در شورای سیاست گذاری که یک طرح بالادستی برای توسعه کریدور قسمت شرق و غرب کشور طراحی شده است برای  

نوبی کردستان، آذربایجان شرقی و آذربایجان  های مرزی همچون سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی و خراسان جاستان 

توان تعمیم پیدا کند. مثل آنچه که در استان سیستان و بلوچستان اتفاق افتاد و مدیران و هم مجلس ورود پیدا کرده و  غربی می

گذشته بیشتر های  تلاش آنها قابل تقدیر و تشکر است. بحث مدیریت در کشور مبتنی بر فرد محوری تا برنامه محوری. در دهه

توانند در  افرادی که بر مسند قدرت نشسته اند افرادی غیرمعدنی بوده اند. با توجه به اینکه مهندس بهرامند نفوذ کلام دارند می

ارتقای مدیریت اثرگذار باشند، تا مطالبه گری ایشان و فعالین معدنی، یک فرد با دانش و تجربه کافی در این بخش ورود پیدا  

های گذشته کسانی که در بخش معدنی تخصص و عملکرد خاصی نداشتند و افراد دانشگاهی بدون تجربه کند. در سال

های جبران ناپذیری به معدن وارد کردند. سعی شود افرادی با تجربه و دانش کافی در بخش معدن تثبیت شوند که با زبان  ضربه 

تشاف را از دوگانگی در بیاوریم. ما باید بدانیم در برنامه  شناسی و ایمیدرو بخش اکمشترک بین وزارت صمت، سازمان زمین

 .های معدنی باشدتواند راهگشایی فعالیتنقشه راه در کجا هستیم. نقشه راه معدنی با ارائه برنامه می

ها زمان و هزینه بسیار امسال به آخرین مرحله نفر کارشناس حقیقی و حقوقی و صرف ساعت ۹۵نقشه راه با  دکتر شعبانی:

تشکیل شود و اصلاحیه آن  ۱۴۰۰ -۱۳۹۷گذاری برای ارزیابی و اصلاح نقشه راه خود رسیده است. باید یک شورای سیاست

ایم که از عوامل بازدارنده آن  درصد اهداف نقشه راه رسیده ۱۵الی  ۱۰ورت بگیرد زیرا در بهترین حالت سال آینده ص ۴برای 

گذاری  ها نیز اشاره کرد که تاثیر زیادی روی آن داشته است. با این حال در خانه معدن این شورای سیاست توان به تحریممی

حیه آن ارائه گردد تا فعالیت نقشه راه به دلیل صرف هزینه و زمان که  باید شکل بگیرد و پیشنهادات کمیته اکتشاف برای اصلا
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 .های گذشته ادامه پیدا کنددر طی سال

ام شده توسط ما طبق تجارب صورت گرفته است و به صورت وظیفه در مسئولیت اجتماعی  کارهای انج بهرامن: مهندس  

ای از سمت من در اکو انجام شد که در کمیسیون صنایع و معادن ارائه شده  دقیقه ۲۵شود. مصاحبه و گفتمانی مشخص می

ایم؟ که در آن اشاره نیزبه  قرار گرفتههای مرتبط با معدن بود و اینکه ما در بخش معدن در کجا  است و موضوع بحث آن بحث 

ای و  افتد و باید تفکر توسعهبحث مدیریتی شده و عنوان شد که اگر مدیر توسعه نداشته باشیم هیچ اتفاقی در بخش معدن نمی

نجام  ترین کاری بود که برای معدن اآلتواند در موفقیت بخش معدن موثر باشد. نقشه راه ایدهدانش معدنی داشتن چقدر می

دهیم بدانیم  شد ولی با این وجود آیا از عملکرد آن راضی هستیم و جواب من نه بود. باید در نقشه راه و کارنامه که به آن می

های تخصصی باید مشورت بگیریم که بهترین مشاوره  ها به عنوان کلینیک ایم. در این خصوص از تشکل ای کسب کردهچه نمره

 .دهند معدنی قرار میرایگان را در اختیار جامعه 

گذرد و شروع آن از قرارگاه شهید شوشتری که طرح آن از  ها که بیشتر از یک سال از فعالیتش میگذاری استانشورای سیاست 

کیلومتر برنامه شده است و باید همین حرکت در غرب کشور نیز انجام شود و به این ترتیب   ۱۱۰۰چابهار تا خواف به وسعت 

های اداری که باعث کندی جذب سرمایه  های بازدارنده و بروکراسیمنیتی و سیستمجذب سرمایه گذاری صورت بگیرد. مسائل ا

گذاری این است که این فضاها را پر کند. با توجه به اینکه در تمامی  شود باید حذف شود و یکی از اهداف شورای سیاستمی

کار در این فضا وجود دارد قبلاً باید این   استان معدن به صورت یک زنجیره وجود دارد انتظار بالایی از تشکیل محیط کسب و

های امنیت، وضع قوانین است قوانین و بخشنامه مضر باید اعلام شود. در غرب کشور نیز این فضا را امن کنیم که یکی از راه

را   استارت این محیط کسب و کار شورا و فضای کسب و کار حاصل از آن باید شکل بگیرد سایر دوستان در غرب کشور باید 

شود به جز با  افتد و این میسر نمیبزنند. کشور ما نیاز به اشتغال دارد، نیاز به حرکت نو دارد اشتغال هم بدون تولید اتفاق نمی

 های اداری، حذف قوانین مضر، تعیین راهکارهای مناسب و با کارآمدی مدیرانحذف بروکراسی

در ادامه و در بحث کمیته هماتیت مسایل مختلفی وجود دارد که جای بحث و ارائه راهکار در آن احساس  دکتر شعبانی:

ضع عوارض برای آن کاملاً نادرست و ناعادلانه  شود. عوارض صادرات در انتهای دولت قبل به یکباره افزایش پیدا کرده و ومی

صورت گرفته است. زیرا در داخل کشور به اندازه تولید آن مصرفی وجود ندارد وضع عوارض صادرات به دلیل منع صادرات 

  مگنتیت به جای هماتیت شکل گرفته است. هر چند که میزان مصرف هماتیت در کشور بسیار ناچیز بوده و در صنایع فولاد و

 .سیمان مصرف ناچیزی وجود دارد

وبه کمیته  های وجود دارد و راهکارهای این جلسه به صورت مصبحث عوارض صادرات هماتیت قطعاً برنامه  مهندس بهرامن: 

 .هماتیت و با ضرب الاجل به شخص مهندس فاطمی امین و مجموعه آن ارجاع داده خواهد شد

شود تا در بحث قوانین صادرات ضمن تشکر از مهندس بهرامن، از دوستان و آقای مهندس عسگرزاده دعوت می دکتر شعبانی:

هماتیت صحبتی انجام دهند. تعدادی معادن فعال در بخش هماتیت وجود دارد که با وضع قوانین صادرات احتمال تعطیلی آنها  
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درصد عوارض صادرات مشخص شده که کاملا ناعادلانه صورت گرفته است. وضع قوانین  ۷۰د. در صادرات هماتیت وجود دار

های تشویقی برای تولید کنندگان مواد معدنی  حسینی اعمال شده است. معمولاً طرح صادرات در روزهای آخر وزارت آقای رزم 

 .شودال میوجود ندارد و حتی عوارض سنگین صادراتی برای آنها اعم 

فروشی اصطلاحاتی باب شده که به صورت حربه از طبق صحبت مقدماتی با نمایندگان مجلس در بحث خام مهندس کسیانی:

کنند. اول باید تعریف دقیقی از خام فروشی داشته باشیم تا مشکلات مربوط به آن را حل و فصل کنیم. در  یآن استفاده م

ایم که کشورهای دیگر جایگزین  های تزیینی نیز با وضع عوارض صادرات بالا، منجر به از دست دادن بازارهای خارجی شدهسنگ 

های وضع قوانین صادرات اکثراً   در این زمینه مشخص شده است. سیاستاند و آثار سوء وضع عوارض صادرات کاملاًایران شده

شود ولی باید آثار سوء آن در نظر گرفته شود. آیا بازارهای آن از بین خواهد رفت؟ چنین برای تنظیم بازار در جهان تنطیم می

و دانش کافی در این زمینه ندارند و یا   گیرد که تجربهگیرنده صورت میهایی در وزارتخانه توسط مسئولین تصمیم گیری تصمیم

کنند. یکی از مشکلات قراردادهای خارجی عدم اطمینان به تولیدات داخلی گیری میتحت تاثیر بعضی از مسائل سیاسی تصمیم

ت  های تزئینی و هماتیتوانند با وجود عوارض صادرات، سنگ در اختیار کشور مقابل قرار دهند؟ در بحث سنگاست که آیا می

های فعلی وضع قوانین  ایم همچنین اطمینان خریدار را. پس عوارض بعدی و سوء بخشنامهاکثر بازارهای خارجی را از دست داده

 .شود صادرات در آینده مشخص می

ریزی با حضور های خانه معدن باید نشستی برای برنامهمهندس بهرامن و اعضای خانه معدن و رؤسای کمیته  شعبانی:دکتر  

 مهندس فاطمی امین داشته باشند تا پیشنهادات مستقیماً به ایشان اعلام شود 

آهن را بوضوح آورده و با وضع  های وزیر آقای فاطمی امین برای کسب رای اعتماد متاسفانه اسم سنگدکتر شعبانی: طبق گفته

آهن و کمترین عوارض را برای صادرات ماشین لباسشویی  عوارض معکوس روی کنسانتره سنگ آهن حداکثر عوارض را بر سنگ

تولید و تولیدکننده است. هر دو تولید کننده هستند و باید عوارض یکسانی داشته  هایبیان کرد. این بیانات مغایر با سیاست

ای که تبدیل به یادداشت باشند و باید به دنبال راهکارهای تسهیل صادرات باشند. وضع عوارض صادرات و تصمیم وقت اضافه

 .توانند باشندشد هر دو جزء موانع صادرات می

دو موضوع را مطرح کردند: مورد اول عوارض خام فروشی با توجه به نزدیکی بوشهر به کشورهای حاشیه خلیج  هنری: ی  آقا

فارس که خواهان مواد معدنی طبقه یک به واسطه قیمت ارزان ان هستند ولی با وضع عوارض صادرات میزان صادرات بسیار 

کارآفرین برتر بودن در بوشهر به مرز ورشکستگی و معدن غیرفعال   کمتر شده و واحدهای زیادی تعطیل شده اند و ما از

شود ولی باید حقوق  گذاری میایم. مورد دوم حقوق دولتی که میزان حقوق دولتی بر اساس فروش ماده معدنی قیمترسیده

 .دولتی بر اساس سنگ برجا قیمت گذاری شود

 :متن پیشنهادی ایشان در رابطه با اصلاح ماده قانون معادن به شرح زیر است

 :گردد( قانون به شرح زیر اصلاح می۱۴ماده )
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زش ذاتی ماده معدنی در دل کوه را به عنوان حقوق مالکانه دولت، بر اساس میزان ـ دارنده پروانه بهره برداری باید ار۱۴ماده

استخراج واقعی به نرخ روز به وزارت صنعت، معدن و تجارت )دولت( بپردازد. ضوابط تعیین زمان و میزان ارزش ذاتی ماده  

ه، وضعیت ذخیره معدنی، روش  معدنی با توجه به عوامل مؤثری همچون محل و موقعیت معدن، شرایط و موقعیت منطق

شود. درآمدهای حاصل از اجرای این بردار در آیین نامه اجرائی این قانون مشخص میاستخراج، تعهدات و سود ترجیحی بهره

 .گرددماده به حساب خزانه داری کل کشور منظور می

(  ۱۰مبناء قیمت پایه ماده معدنی به منظور تعیین حقوق دولتی در ماده معادنی که از طریق مزایده مـوضوع ماده )  ـ1تبصره

 .شودنامه اجرائی تعیین میشود، در آییناین قانون واگـذار می

به منظور تشویق دارندگان پروانه بهره برداری معادن به فراوری و ایجاد ارزش افزوده، دارندگان پروانه بهره برداری  ـ2تبصره

آرایی یا فرآوری ماده معدنی  ر محدوده معدنی و یا مجاورت آن، اقدام به عملیات کانهگذار دکه با سرمایه خود و یا جذب سرمایه

درصد از پرداخت حقوق مالکانه دولت معاف خواهند   ۵۰ها های صنعت، معدن و تجارت استاننمایند، به تشخیص سازمانمی

 .بود

 .معادن مجاور محل برداشت استحقوق دولتی برای دارندگان اجازه برداشت، میانگین حقوق دولتی   ـ3تبصره

 .های آزمایشگاهی و کاربردی تا میزان یک تن از پرداخت حقوق یاد شده معاف استبررسی

لف است درآمد حاصل از اجرای این ماده را همه ساله در بودجه سالانه منظور نماید تا حداقل شصت و پنج  دولت مکـ  4تبصره

های توسعه بخش  ( آن در چهارچوب قوانین و مقررات مالی کشور و در راستای اجرای بهینه تکالیف و مأموریت%۶۵درصد )

 .زینه گرددمعدن و صنایع معدنی کشور توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت ه

برداری بهینه و صیانت از ذخایر معدنی، ارتقاء بهره وری و تحقیق و توسعه و بهره برداران معادنی که درجهت بهره  ـ  5تبصره

زیست در معدن مربوط اقدام نمایند، با تأیید شورای عالی معادن از پرداخت حداکثر تا بیست درصد  اکتشاف و حفظ محیط

 .باشند( حقوق دولتی معاف می۲۰%)

( از حقوق دولتی وصولی را به اعتبارات همان استان اضافه نماید، به طوری که %۱۵دولت مکلف است پانزده درصد )  ـ  6تبصره

ه جهت ایجاد زیرساخت و رفاه و توسعه شهرستان با اولویت بخشی که معدن در آن واقع شده، اختصاص  تمام اعتبار یاد شد 

 .یابد 

بردار و تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت قابل افزایش یا  پروانه بنا به درخواست بهره میزان استخراج مندرج در ـ  7تبصره

 .کاهش است

های دولت مبنی  کنونی عملا یکی از موانع ایجاد ارزش افزوده بوده و با سیاست ۲توضیح در مورد این تبصره پیشنهادی تبصره 

 .بر فرآوری ماده معدنی و ایجاد ارزش افزوده، ایجاد اشتغال، جلوگیری از خام فروشی و ... در تناقض آشکار است

مطابق متن پیشنهادی اینجانب، نه تنها از درآمد دولت کاسته نخواهد شد، بلکه با افزایش فرآوری و افزایش    ۲با اصلاح تبصره 
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 .لاحظه در بخش فرآوری چند درآمد کلان به درآمدهای دولت افزوده خواهد شدسود قابل م

 وری شدهدرصد ارزش افزوده از فروش محصولات فرآ ۹الف: درآمد ناشی از 

 درصد سود محصولات فرآوری شده(  ۲۵ب: درآمد ناشی از مالیات مستقیم محصولات فرآوری شده )

 ج: درآمد ناشی از مالیات حقوق کارکنان استخدام شده در بخش فرآوری

: درآمد ناشی از مالیات کالاها و خدمات خریداری شده برای تولید محصولات فرآوری شده در زنجیره تامین کالا که خود  د

 .شامل مالیات بر ارزش افزوده کالاها و خدمات و مالیات مستقیم سایر عوامل مرتبط با زنجیره ارزش خواهد بود

 .این ماده قانونی برای دولت به شرح زیر خواهد بود  2سایر دستاوردهای اصلاح تبصره  

 جلوگیری از خام فروشی -۱

 جلوگیری از خروج ارز برای واردات محصولات فرآوری شده -۲

 های مختلف اجتماعی و اقتصادی، فرهنگی و امنیتیایجاد اشتغال و مزایای بیشمار ناشی از آن در بخش -۳

 صادرات محصولات فرآوری شده و ارزآوری  -۴

 نوان پیشران توسعه کمک به توسعه اقتصادی و اجتماعی کشور به ع   -۵ 

با عرض سلام خدمت عزیزان حاضر در جلسه طبق گفته آقای هنری اگر حقوق دولتی بر اساس سنگ برجا   صالح آبادی:دکتر  

  را در نظر بگیریم اشتباه است. حقوق دولتی باید بر اساس شرایط هر معدن مشخص شود و نرخ مشخصی به عنوان حقوق دولتی

 .پرداخت شود

برداری متفاوت باشد و  است نسبت باطلههر معدن شرایط متفاوتی با فاکتورهای فنی متفاوت دارد. مثلاً دو معدن مشابه ممکن 

در نتیجه حقوق دولتی متفاوتی پرداخت شود. در بحث رفع موانع مسئله حساس کنونی مسئله برق و انرژی است که در سال 

های آینده قطعی برق به صورت ممتد و طولانی  اخیر نمود داشته و شدت پیدا کرده است و امکان دارد در بخش صنعتی در سال

 .روزی صورت گیردو به صورت شبانهمدت 

ختی استفاده از برق  شود برق در قسمت واحدهای فرآوری و واحدهای معدنی که امکانات زیرسااز وزارت محترم تقاضا می

سراسری و شبکه را دارند بصورت طولانی مدت شاهد قطعی برق نباشد. وزارت به عنوان متولی در بخش معدن به صورت عام و  

 .بخش هماتیت به صورت خاص باید ورود پیدا کند

 :مهندس عسگر زاده ،دبیر انجمن سنگ آهن

ای با عرض سلام و ادب خدمت حاضرین در ارتباط با وضع عوارض صادرات در آخرین ساعت حضور آقای دکتر رزم حسینی نامه

 .ای همراه شده در این مضمون )وضع قوانین عوارض صادرات( آمد که بلافاصله با هجمه رسان

ها انجام شود و نه صادرات. طی تماسی از  بلکه تنها باید برای تنظیم قیمت نهاده  تواند بازدارنده باشدعوارض نه تنها نمی

وزارتخانه صمت بابت عدم پیگیری این موضوع حاصل شد و به گفته ایشان این بخشنامه در دولت نیز به صورت بایگانی درآمده  
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ای برای تعیین عوارض سنگ آهن و تدوین زنجیره و تجارت برنامه شهریور از طریق سازمان توسعه ۳است. ولی متاسفانه در 

ای برای آقای زادبوم فرستاده شد که این جلسه از نظر ما وجاهت قانونی ندارد و تنها یک نماینده از انجمن آهن و فولاد نامه

 .کردندهای تخصصی مربوطه در آن شرکت میحضور داشته است و باید نمایندگان تشکلتولیدکنندگان فولاد ایران در آن 

عوارض در میزان صادرات است و عوارض صادراتی آنگونه که مطرح  ترین موضوعات که طرح بحث دارد عدم تاثیر یکی از ساده

جمعی صورت گیرد و هر فرد  شود درست نیست. باید یک کار فرهنگی دستهشود که اگر نباشد موجب خام فروشی میمی

سد و یک واحد  رشود و سه واحد ان به مصرف داخل میگیرنده باید به نوعی روشنگری کند که اگر چهار واحد تولید میتصمیم

شود، اگر عوارض بالا برای ان تعیین شود اولا کالا بصرفه نیست که تولید شود و یا اینکه مجموع قیمت عوارض و آن صادر می

بینیم به  تولید به حدی باید پایین بیاید که صادرات آن صورت گیرد. اگر سوابق صادراتی کشورهای دیگر را نیز نگاه کنیم می

صادراتی کالایی را بالا برده تا قیمت آن در کشور پایین بیاید و در داخل کشور مصرف شود. بدیهی است  همین منظور عوارض

ای شدن آن تایید این عجله  ای بوده و تاکید وزارتخانه بر عدم رسانهکه نامه ارسالی یک کار سیاسی خیلی فوری و عجله

شود و قطعاً در زمان آینده طرح  های وزارتخانه دیده میدر بقیه بخش شود تبعات آنای صادر میباشد. ولی وقتی چنین نامهمی

ای با وزیر با همین شفافیت گفتمان است که عوارض نقش بازدارنده در صادرات بحث خواهد شد. بهترین راهکار تشکیل جلسه 

راد معلوم الحال با قصد و نیت  سازی در موضوع خام فروشی باید شکل گیرد زیرا موضوع خام فروشی را افندارد و نقش فرهنگ

 خاص مطرح کردند. بهترین راهبرد در این زمینه روشنگری است که در جلسات با وزیر با شفافیت عنوان شود 

ضمن تشکر از همه دوستان عنوان کردند فعالین معدنی باید مطالبات به حق و فنی خود را بصورت هماهنگ و   دکتر شعبانی:

 . یر جدید اعلام کنندبا بحث کارشناسی در جلسات فوق العاده به وز

 

 

 

 

 

 

 

 مصوبات 

 ردیف  موضوع مسئول اجرا/ پیگیری  مهلت

   1 

   2 



1
/3
/2
0
2
1

 

 

 

 
 

1 

 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران یت اکتشاف و هماتکمیته نشست مشترک   

 

۱۶  ساعت خاتمه:                     ۱۴   ساعت شروع:  

۱۱/۱۰/۱۴۰۰  تاریخ جلسه:  

آنلاین از طریق اسکایپ  محل تشکیل جلسه:  

 موضوع جلسه: 

 کاداستر معادن یو آزادساز دهیمزا -۱

  د، یتهد  ای سنگان خواف، فرصت  یمعادن سنگ آهن پلاسر -۲

 ی اکتشاف شنهاداتیهمراه با ارائه پ 

 

 حاضرین جلسه 

... مهندس عسکر زاده، دکتر سلسانی جناب آقای دکتر شعبانی، مهندس کسیانی، دکتر حقیقی، دکتر مشکانی، مهندس باطنی،   

 

 شرح جلسه 

 ....گذشت رانیاکتشاف خانه معدن ا ته یآنچه در کم

 

که قرار بود با سرعت    اهده یها و مزامحدوده   یاز آنها مربوط به آزادساز   یکی: در جلسه حاضر دو موضوع مورد بحث است  یشعباندکتر  

سرعت و    یبرا   یاحال برنامه   نیبرگزار نشده و در ع  گرید  هاده یمزا  یبا توجه به مسائل  راًی اخ  یمنسجم انجام شود ول  یزیرمناسب و برنامه 

چند ماهه منجر به    یو ضمانت بانک  نهیو هز  هاده یو انجام نشدن مزا  هایوجود نداشت. بلوکه شدن و مانع تراش  زی به اکتشاف ن  دنی خشرونق ب

ها آزاد شوند  ها و پهنه محدوده   دی با  ردیبرود و رونق بگ  شیاکتشاف پ  کیشده است. به هر حال اگر قرار است    یاکتشاف  یهاتیکم شدن فعال

 .شود  ا یمه  یمعدن  نیفعال  یکار برا   یتا فضا

کرد تا بتواند مشکلات مربوط    میکار دارند در ادامه جلسه به آنها توجه خواهراه  هیبحث و ارا  نهیزم  نیهر کدام از دوستان بحث و صحبت در ا

 .بخش را حل کند  نیبه ا

  ی که در نظام مهندس  ینشده است و دوستان دیتمد یدو محدوده پروانه بهره بردار یبرا  رای آهن سنگان اخسنگ  یدر خصوص معادن پلاسر 

کرده    نه یها هزاز دست بهره بردار که سال   ل یدل   نیها به اوضوع مطرح کردند تا محدوده م  نیا  یسامانده  یطرح جامع برا   کیخراسان بوده  

 .داست خارج نشو

  ی طرح سامانده  نیبه ا  یمطرح کند و کمک  یشنهاداتیاگر بتواند پ  زیاکتشاف ن  ته یشود و در کم  یکار استاندارد و درست سامانده  کی  دیبا

 .کل کشور کمک خواهد کرد  یانجام دهد به بخش معدن

و ادامه کار   شودیم  دیتمد  ی بردار پروانه بهره   یاست در صورت وجود ماده معدن  یبردار پروانه بهره   دیدر خصوص تمد  گریموضوع مهمتر د

 .ردیگی شکل م
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و عدم تمد  نیا بهره  دیموضوع  اگر در کل کش  یبردار پروانه  ندر سنگ آهن سنگان  ب  زیور  به کل ذخا  افتدیاتفاق  داده شود    میتعم  ریو 

نخواهد داشت و منجر به    یمعن  گریارزش افزوده د  جادیو ا  یدر فرآور   یگذار  هیخواهد بود و سرما  یمعن  یدر بخش معدن ب  یگذار هیسرما

 متصور شد   یمعدن  هیمواد اول  نیتام  یبرا   یانده یآ  توانیخواهد شد و نم  یرگذا  هیخروج سرما

 

پروانه    تیو ارزش و اهم  دهیدر بحث مزا  میاصمت داشته  ریوز  یپور معاون معدن  یمحتشم  یکه با آقا  ینشست  نیدر اول  :یانیکس مهندس  

موقع شروع کار سازمان    یبرا   دهی بحث دارند در مزا  یخود جا  هادهیکه وجود دارد مزا  یصحبت شده است و با توجه به عملکرد   یبهره بردار 

که در  ی در صورت کندیبوده را اعلام م دهیرانسبت به آنچه در مزا یمحدوده کوچکتر  ی عیگرفته و منابع طب  یعیمنابع طب ازمت استعلام ص

عنوان   شانی. در ادامه صحبت با اکنندی م جادیرا ا یکه در عمل مشکلات شودیگرفته م یحقوق از کل محدوده ابتدا از متقاض یتمام دهی مزا

 کجاست؟  نقانون معاد  گاهیشد جا

که خود سازمان صمت است و در محاکم    یبحث متول  گریدارد؟ بحث د  یو چه ارزش  یتیچه اهم  یو پروانه بهره بردار   ست؟یچ  ۲۴ماده  

جازه صحبت به  مورد ا  نیاصلاً در ا  یبردار است و قاضو بهره   یبخش خصوص  یمتقاض  گریطرف دولت و وزارت صمت و در طرف د  کی  ییقضا

 .دهدینم  بردارانبهره و    یبخش خصوص  یطرف متقاض

ارزش    دیبحث وجود دارد و با  یبه نظر بنده هنوز جا  یول  کندیرا مشخص م  گاهیجا  یمنصور دستور داده اند تا حدوددکتر    راًیکه اخ  یانامه 

 .کاملاً مشخص شود  یمجوز پروانه بهره بردار 

نامشخص   نیقوان جیمسائل حل خواهد شد. امروزه نتا  نیاز ا یلیمعدن مشخص شود، خ  گاهیادن اجرا شود و جا: اگر قانون معیشعباندکتر 

  ن ی قوان نیا یا بگونه  دیکاملاً مشخص شده است و با یچند صد متر مربع یو حت یاکتشاف یهامحدوده   یمثل طرح گون و طرح هکتار یقبل

 د ی خواهند رس  جهیخصوص تلاش خواهند کرد و حتماً به نت  نیو مدافع بخش معدن باشند در ا  یاگر حام  پوری محتشم  ناباصلاح شوند و ج

کاداستر معادن ثبت شده است که   یاز اقسام مختلف بر رو  یمحدوده معدن  ۱۴۰,۰۰۰  نیبا عرض سلام و ادب خدمت حاضر  :یقیحقدکتر 

 لیو کلاً تعط  رفعالیغ  ایابطال شده    یتا معدن فعال و مابق  ۵۰۰هزار و    ۴و تعداد  دارند    یمعدن پروانه بهره بردار  ۵۰۰هزار و    ۱۱حدود  

 .اندشده 

در کاداستر    فیهزار محدوده بلاتکل  ۸۰  یال  ۷۰حداقل    یکشف و مصالح ساختمان  یو مجوز برداشت و گواه  های برداربا احتساب پروانه بهره 

 .وجود دارد

 هیچند ثان  ی معضل شده است که اگر کس  ک ی  ن یکه اکنون ا  دادیم  رییمعدن را تغ  یواگذار   زمیل مکاندهه قب  کیحداقل از    دیوزارت صمت با

 .ندارد  یحق  چیه  یگریمحدود را ثبت کند صاحب معدن و د  گرانیزودتر از د

ها در دهه گذشته  و خصوصا در ضوابط و دستورالعمل   یفن  یهارساختی و ز  یو ساختار کارشناس  یبه نظر من امروزه معادن به لحاظ حقوق

 .جا مانده است

از دو دهه قبل شده است    ترنییپا  اریهوابرد زمان اکتشاف بس  کیزیو مطالعات ف  یمیژئوش  ،یمثل دورسنج  یاکتشاف  نینو  یهاامروزه با روش 

 .بود  یبه ارزش دار بودن منطقه پ  توانی م  نتیچک پو  کیو با  

 .بر بوده استپروسه زمان  نیدر گذشته اکه    یدر حال
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قرار است برگزار شود    دهی و اگر مزا  ستیجوابگو ن  گریدر حوزه معدن د  ندهاینوع فرا  نیا  میهست  یحال حاضر گرفتار معضل کارشناس  در

دارد و احتمال    ادیز  یکه متقاض  یمناطق  دهیدر مزا  یحت  یو گاه  شودیم  متینامشخص کشف ق  یسازیابعاد نامشخص با کان   یها دارامحدوده 

 .شودی خارج م  دهیشده و از مزا  متیکشف ق  رودیارزشمند بودن آن م

  ارد یلیم  کی  یلومتر یبا ک  دهی مزا  نیکه ا  یگذاشته و در صورت  دهیمحدوده به مزا  ۱۰۰را داشته باشند که در هر ماه    نیا  تیها قابلاگر استان 

م  ۳وارد تبصره   مزا  تواند ی نشود  با  یارزش گذاشت. گرفتار   دهی به  راهکارها  ماست و  نگاه  نوع  از  منتج  شکل دهند که چند    ییفضا  دیما 

موجود    ریذخا  زانی ندانستن م  لیباشند. دل  میباشد و مردم در آن به صورت عامه سه  یمعدن  نیو فعالبزرگان    یوم متشکل از تمامیکنسرس

ا  میثبت محدوده دار  یبرا   یو مال  یفن  تیصلاح  یونیلیم  ۵۰با داشتن سپرده    یگاه  رایناقص ماست ز  یاکتشاف  یکارها متناقض با    نیو 

 .باشدیم  یمبه صورت عل  یاکتشاف  یکارها

سپرده    یمعدن  انیبه دانا  دیوضع موجوداند و کار معدن با  جادکنندگانیدر بخش معدن خود ا  انیموضوع بوده و مدع  نیگرفتار ا  رانیسال ا ۱۰

 را به وجود آوردند   یمشکلات  نیچن  ری اخ  یهادر دهه  انی مدع  رایشود ز

  ی درست  تیریشده به مقامات بالدست برسد و مد  فیما تحر  یهاصحبت  نکهیراهبرد استفاده شود نه ا  نیی در تع  دیما با  یهاها و صحبتحرف 

  ی اتی هزارم درصد در عرصه عمل  ۳که اکنون   یدرصد سهم داشته باشد در حال  ۱۰حداقل   GDP در  دی. معدن با ردیآنها صورت نگ یرو   یبرا 

  م یریدر نظر بگ زین لومتریک ۱۰را  زانیم نیاگر ا یدارند حت یاتیمحدوده عمل رلومتیک کیمعدن فعال حداقل  ۵۰۰۰باشد. یم میمعدن سه

 .ستین  سهیکشور قابل مقا  یلومتر یهزار ک  ۵۰۰با هزار و    سهیو در مقا  شودی م  لومتریهزار ک  ۵۰

 یکه حت  ییهاقانون در استان   نیبا ا  گرفتیدر نظر م  ستیزطیمناطق چهارگانه مح  یبرا   یدرصد نورم جهان  ۱۴  دیبا  ستیزطیمح  یدر زمان

  ی برا  یمشکل علاوه بر بخش معدن حت نیدرصد گفته شده برسند و ا نیکرده تا به ا جادیوحش وجود نداشت مناطق حفاظت شده ا اتیح

 .شده بود  جادیهم ا  یبخش صنعت

 

  ز ی ن  نیکند. در کل خوانش ما از قوان  تیریرا مدکشور    یدرصد اراض  ۷کنند که صنعت معدن    حل  نیبه صورت ا   توانستندیمشکل را م  نیا

 .اصلاح شود  هیرو  نیا  دیو با  باشدی اشتباه م

در مورد مشکلات    شانیگذاشته شود  و بطور شفاف با ا  تهیپور از طرف کم  یمحتشم  یبا جناب آقا  یا جلسه   یدر ادامه با   :یشعباندکتر  

  شنهادات یانتقال داده و راهکارها و پ  شانیبه ا  مایرا مستق  م یآن هست  ر یکه خود درگ  یمشکلات  یرو اکتشاف در کشور صحبت کند و تمام  شیپ

 .باشدینم  گرانینقل قول از د  میهست  ریدرگ  ماًیمشکلات مستق  نیما با ا  رایز  میانتقال ده  شانیبه ا  اخود را شخص 

که در   ی در ادامه در مورد بحث اصل  یدر نظام مهندس  شانیا  ستهیدر انتخاب شا  یقیحق  یبه آقا  کیتبر: ضمن عرض سلام و  یمشکاندکتر  

 .اشاره کردند   ریسال اخ  نیبسته شده در چند  یهاو پهنه  هاده یمزا  یعنیمورد کاداستر و دو موضوع مربوط به آن  

آن   یبر رو یاکتشاف یواگذار شده تا کارها یو بعد از آن به بخش خصوص ریو غد درویمیمثل ا ییهابار توسط شرکت نیکه چند  ییهاپهنه 

  جه یها به نتپهنه  نیا  یرو  یسال کار اکتشاف   ۹با    اینشده است. آ  یباز پهنه مانده و آزادساز   یانجام شود و باز هم بعد از سه بار کار اکتشاف

 برسانند؟   یبردار ها ثبت به بهره محدوده   نیاند از اتوانسته   یو معدن  دهیرس
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واگذار   یاتم یمثل انرژ ییهامناطق به ارگان نیا م یاز منطقه هست ییهاقسمت یکار بر رو  یبرا یاز مناطق متقاض یدر بعض نکهیبا وجود ا

سابق و   ریبا توجه به دستور وز هاده ی. در بخش مزاردیگیآن صورت م یو نه آزادساز دهدیآن انجام م یبر رو یاکتشاف یشده که نه کارها

 .در آمد  قیبه مدت چند وقت به حالت تعل  هاده ی بعد از آن مزا  یهاش واکن

  د ی مشکلات با  نیحل ا  یاند. برارفته  نیاز ب  باًیتقر  شدندی و برنده م  کردهی شرکت م  هادهیکه در مزا  یاکتشاف  یهامی ت  م یسال و ن  کیدر  

در   تیها مشخص شود و در نهاآن  یآزاد شده تا خروج  دیبا  زیها نبرگرداند و در مورد پهنه  ی به روال قبل  هاده یشود که مزا  نیتدو  یانامه 

را به عنوان تارگت    ییهاها بود که بتوانند محدوده محدوده   یمیهوابرد و ژئوش  کیزیکارکردن ژئوف  یبند. هدف از پهنهردیعموم قرار گ  اریاخت

 .کنند  یرا به عنوان تارگت معرف   یاستفاده کرده و نقاط  یشناسن یسازمان زم  ی قبل  ی هادهتنها از دا  نکهیکنند نه ا  یمعرف

وقت  ستیزط یانجام شود. مح  یقبل  یهاو روش   یقبل  یهانه یبا هز  دی با  دهی مزا مشکلات    کندی برگزار م  یاده یمزا  یو خود سازمان صمت 

  ی اد یپول ز  دهیشرکت کرد و بعد از برنده شدن در مزا  هاده یدر مزا  دیسرسام آور با  یهانهیبا هز  داًیکرده است. جد  جادیافراد ا  یبرا   یا ده یعد

 .کمک کند  نیبه مکتشف  یاکتشاف  یدر ادامه فازها  توانستیشده است که م  کهبلو

مهم   نیکه ا  ردیصورت بگ  یشود و انقلاب اکتشاف  جادیتحول ا  دیو با  ستیها خوب نو کاداستر و پهنه  هاده یت مزامشکلا  :یدکتر شعبان

سازمان صمت جناب    یاکتشاف با حضور معاون معدن  تهیدر هر سطح، سازمان صمت و خانه معدن و کم  یمعدن  نیبا حضور فعال  تواندیم

برگزار شوند و اگر    یابه صورت دوره  هاده یشده و مزا  یها آزادساز درخواست شود پهنه   یانامه  یط  ایو    ردیبگ  کلش   پوریمهندس محتشم

 .نکنند  جادیا  یاده یشخص برنده مشکلات عد  یخود سازمان صمت برا   یو حت  یعیو منابع طب  ستیزط یمح  شودی هم انجام م  یاده ی مزا

  ۷۰ها حدود  محدوده   یعنوان کردند در بحث آزادساز   یقیدکتر حق  یبر صحبتها  دی: با سلام و تشکر از همه دوستان و با تاکیباطنمهندس  

از    دیها با. محدوده رندیگیقرار م  دهیدر مزا  یو بدون بررس  مهیبه صورت سراس  یآزاد شوند ول  دیهستند که با  فیهزار محدوده بلاتکل  ۸۰  یال

بلوکه   ۲۴ماده    ایو محدوده بر اساس استعلامات    اندده ینرس  یبردارکشف و پروانه بهره   یبه گواه  یلیبه هر دل  نیمکتشف  رایشده ز  شیپاقبل  

استعلامات و ماده    بلوکه شدن آنها مشخص گردد و اگر با توجه به ل یدل دیاند پس باتلف کرده  یادیو وقت ز نهیهز ،ی اند که در آن انرژشده 

  د ی نکرده و آن را رها کردند با  یانهیهز نیکه مکتشف ییهاصورت محدوده  نیا ریمشخص شود و و در غ دیخلع  تیرد صلاح لیدل هبود ۲۴

 .شوند  یساز آزاد 

  توان یکوتاه نم  یلاً در بازه زماناکتشاف در کشور و در هر استان به طور جداگانه باشد و مث  تیمطابق با ظرف  دیبا  هاده یو مزا  یآزادساز   تیظرف

استان و در زمان مشخص و  ی با توان اکتشاف هاده یباشد که مزا یا برنامه به گونه دیگردد و با یمحدوده همزمان و در فرصت کم بررس ۲۰۰

 .داشته باشد  یبررس  تیتعداد مشخص برگزار شوند که قابل

  ی نگران   نی. اباشدیعلت آن م ینشدند که مشکلات حقوق  دییآهن سنگان تاسنگ   یپلاسر   یبردار بهره   ی هااز پروانه   یتعداد  :یدکتر شعبان

  ی ر بردابهره   رسد یم  انیبه پا  ی بردارپروانه بهره   خیتار  یداده شود و تا وقت  میتعم  زی ن  گرید  ری ها و ذخااستان  گریمسئله به د  نیوجود دارد که ا

  ن یهم  یمشخص شود. برا   د یو خلع    تیو سلب صلاح  یبردار و عدم بهره   یبردار بهره  لیو دل  یبردار هره حد و مرز ب  دیو با  دهیبه اتمام رس

  یی شنهادهایشده تا پ  لیآهن سنگان تشکسنگ   یمعادن پلاسر  یسامانده  یخراسان با خانه معدن برا   یمتشکل از نظام مهندس   یکارگروه  کی

  ستیزط یبا حفظ مح  یعلم  وهی به ش  یمشخص شود و در ادامه معدن کار  یستیز  طیو مح  یعیو مسائل منابع طب  دیخلع    یهابهانه   تاارائه کنند  

 .خود را ادامه دهند  یهات یبتوانند فعال  یعیو منابع طب
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خانه معدن ایران یت اکتشاف و هماتکمیته نشست مشترک   

 

با حضور    یادوستان عنوان کردند که اگر جلسه  عیجم  یبرا  قیتوف  یو آرزو  یقیبه دکتر حق  کیضمن عرض سلام و تبر  عسگرزاده:مهندس  

و پسورد کارشناسان و    وزریو آنچه که با    شودی عموم نشان داده م  یکاداستر آنچه که برا   یهانقشه   دی برگزار شود با  پوری مهندس محتشم

 .مختلف بسته و بلوکه شده اند  نیبا عناو  رانیمناطق ا  ی. تمامنندینشان داده شود تا تفاوت را بب  شانیبه ا  شودیم  ادهنشان د  رانیمد

از  شتریها در پهنه کل کشور باند و کل رنگشده  یرنگ بند دهیو مزا یعیپهنه و بلوکه شده توسط منابع طب ر یبه پهنه، ز یبند میتقس نیا

 .داشت  یمعدن  نیاز طرف فعال  یانتظار کار اکتشاف  دیصورت نبا  نی. که در استیسه مورد ن  نیا

  ی لیبا بحث تحل توانیبوده م یبرخورد شده که اگر مورد  یبه عمل آمده به مسائل هایریگیآهن سنگان در پسنگ   یعادن پلاسردر ارتباط با م

است که قابل تامل و نگران کننده   یدولت در بخش معدن به صورت کردیرو ایگو ی. ولکندی ما را قانع م  ای شود یطرف قانع م ای یو کارشناس

  ی خوب با رغبت مواجه شده که دولت از فضا   لیپتانس  یروبرو شده و معادن دارا  یادیبا استقبال ز  گذردیکه دولت م  ییهاده یاست و مزا

 ۱۰با اضافه کردن    رایز  کندینم  دیتمد  ایرا باطل و    یامده نه تنها مخالفت نکرده بلکه مشتاق هم هست و پروانه بهره بردار  شیموجود پ

حقوق    نیکند. با وجود ا  جادیا  هیدولت سرما  یدرصد برا  ۸۰تا    ۷۰حداقل    تواندی م  دهیمزا  قیاز طر  یمشکل خورده ول  به  یدرصد حقوق دولت

 .پرداخته است  دهیسوال رفته و با نگاه کسب درآمد به مزا  ریز  یاکتشاف  یهاسک یو ر  نیمکتشف

بودجه مواجه    یقطعا با کسر  زیدر شش ماهه دوم ن  ه یرو  نیبودجه در شش ماهه اول مواجه بوده که با هم  یدولت با کمبود منابع و کسر

را با بخش معدن جبران کند و مثلاً    های نگران  نیاگر دولت بخواهد تمام ا  دیبودجه خود را جبران نما  یکسر   یابه گونه   دیخواهد بود و با

که در مجلس مطرح    ییهاشنهاد یپ  یکرده است و حت  فیتعر  یتومان حقوق دولت  اردیلیهزار م  ۴۰به مبلغ    ۱۴۰۰برنامه بودجه    رکه د  یعدد 

 .داده اند  شنهادیتومان را مشخص و پ  اردیلیهزار م ۷۰به    یعنیشده اعداد بالتر  

نخواهد   شیپ ید که باز مشکلبو میمتصور خواه شیدرصدافزا ۱۰۰با توجه به تورم دو برابر سال گذشته شود  ندهیاگر رقم بودجه در سال آ

 .میکنی سنگ آهن سنگان مشاهده م  یدر دولت است که نمونه ان را در معادن پلاسر  یکرد ی رو  دیمو  ابدی  شیدرصد افزا  ۴۰۰اگر    یآمد ول

 .هستند واگذار شود  یکه ساکنان اطراف محدوده معدن  یبه کسان  یدرصد از ماده معدن ۳۰  کندی عنوان م  داًیکه جد  یطرح

  از ین  یهارساخت یورود به عنوان سهامدار ز  وهیوگرنه ش  دهندیانجام م  یخوب است و کار معدن  اریدرصد معدنکار باشند که بس  ۳۰  نیاگر ا

به صورت استفاده از بازار    نکهیا  ایشود و    لیها تشکها و شهرستان بخش   ایدر شهرها و    یمعدن  یهایتعاون   دی دارد که فعلا محقق نشده و با

  ی راهبردها  نییدر تع  یآشفتگ  کیو    یگذار است یدر س  یآشفتگ  کی  نهایا  یو تمام  ردیشود صورت گ  رشی که در فرابورس پذ  یابه گونه  هیسرما

که در   باشدیم یاطراف ماده معدن نیدرصد به ساکن ۳۰ نیا  یدر مورد واگذار یتذکر و فکر کارشناس ازمند یکه ن کندیم  جادیحوزه معدن ا

 .کندیم  جادیبخش معدن با مصوبات ا  یبرا  یاده یو توأمان مشکلات عد  ردیگیدر حوزه معدن صورت نم  یارشناسنگاه ک  زیمجلس ن

اعلام کرده و از ورود به آن ممانعت    یتیها موضوع آن را امناز محدوده   یکیآهن سنگان با توجه به ورود در  سنگ  یسر در خصوص معادن پلا 

  د ی دهد واقعاً نگران کننده است و با  میمناطق تعم  گریگونه باشد و بخواهد به د  نیدولت بد  کردیاست که اگر رو  نینکته ا  نیکردند. مهمتر

 .و اقدامات لزم انجام نشده است  امدهیهم به دست ن  یحل مشخصلحظه راه  نیرائه شود که تا اخصوص ا  نیدر ا  ییرهاراهکا

  ن ی فعال  قیاز طر  یو برنامه و نقشه راه و سامانده  حیخراسان در مورد عملکرد صح  یعضو نظام مهندس  یهاطبق صحبت  :یشعباندکتر  

با توجه به مسائل موجود در    زین  یعیو منابع طب  ستیز  طیرفع شود. مح  یا معضل به گونه   نیدارند ا  ن ینو  یکه راهکارها   یو کسان  یمعدن

کننده  ها را کل کشور نگران استان  گرید ریگونه برخوردها به معادن و ذخا نیدادن ا میلزم را داشته باشد و تعم یمکاربخش معدن بتواند ه

 .مشکل ساز خواهد بود  دارنده یآ  ریاست و در بحث ذخا
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زنجان انجام شده بالغ    ریاخ  ده یکه در مزا  یبا کسب اجازه مطرح کردند اتفاقات  زان،یضمن سلام و ادب و احترام خدمت عز  :یسلساندکتر  

  ی گون و حت  یاهیبحث پوشش گ  لیبه دل  یعیبه مشکل خورده و منابع طب  ۲۴با ماده    ندیدر بخش ادامه فرآ  یاده یدرصد از مناطق مزا  ۹۸بر  

  ده یضمانت نامه در مزا  یبرا   ادیز  نهیها با صرف هزاست که شرکت   یدر صورت  نیکه در آن گون توسعه نداشته مخالفت کردند. ا  ییهامحدوده 

وجود ندارد. اگر گون    یو معدن  یبه کار اکتشاف  یاز یو ن  ستین  دهی به انجام مزا  یاز یشرکت کردند و اگر قرار است به مشکل برخورد کنند ن

  ون ی لیم ۵۵و   یتن ماده معدن ونیلیم  ۷۰۰ دیبا  ۱۴۰۰ندارد پس برنامه چشم انداز   تیالو یمنابع معدن  دیبه تول ازیو ن اداست و اقتص   تیاولو

 .دیخواهد رس  جهیتن فولد در چه صورت به نت 

  د یکل کشور است و روند با  یرا ب  یاکتشاف نشده و زنگ خطر  آبادی در اشل و اندازه انگوران و مهد   یمحدوده معدن  چ یسال گذشته ه  ۴۰در  

 .روبرو نشود  یعیبا مخالفت منابع طب  تیکرده در نها  نهیکه هز  گذاره یو سرما  ابدی  رییتغ  گرید  یابه گونه

نوع روند نگران کننده است و اگر    نیکار توسعه داده و استخراج کنند و ا  نهیس  توانندی نم  یبردارکه با داشتن پروانه بهره   ییهامحدوده   یحت

و    رودی م  نیدر بخش معدن از ب  یگذاره یمربع به متر مربع شده و سرما  لومتریاز ک  یمعدن  یهات یو گسترش فعال  تیفعال  میسمت برو  نیبه ا

  رو یآن را دارد که در بلندمدت به فکر انجام باشد و نه توان و ن  لیانس بردار نه پتشده که عملاً بهره   لیکوچک تبد  یهامعادن به محدوده   همه

 .آن را  هیو نه سرما

  ی رو یو ن  یمواد معدن  نیمطرح شد تحت عنوان تام  یبحث  یشناسن یاز سازمان زم  یلیدر جلسه قبل در حضور مهندس جل  :یدکتر شعبان

  ی برا   یمواد معدن  نیتام  هاده یها و چه در مزاچه در محدوده   ستیز  طیو مح  یعیمنابع طب  یهایها و مانع تراشمخالفت   هیرو  نیکه با ا  یانسان

 .خورد  میبه مشکل بر خواه  ندهیقطعاً در چند سال آ  زین  یانسان  یروین  نیدر تام  یو حت  خوردیمشکل بر م  بهکشور    ندهیآ

  ی ا ده یاکتشاف قطعاً همراه با مشکلات عد  یبرا  یود و نبود اکتشاف و اجازه ندادن به بخش خصوصموج   طیبا توجه به شرا  هیمواد اول  نیتام

مناسب    یو راهکارها  کردیبا رو  دیبه مشکل خورده و با  یهم اکنون در گرفتن پروانه بهره بردار  زین  درویمیچون ا  ییهاخواهد بود. شرکت 

 .حفظ شود  یمعدن در مقابل مشکلات تا حدود   فینح  کر یمسئله را حل نموده تا پ  نیبتوان ا

دوم کشف    یعنوان کرد اگر در محدوده ماده معدن  دیعسگرزاده در خصوص اصلاح قانون معادن با  یآقا  یهاصحبت  رویپ  :یانیمهندس کس 

و    نیقوان  نیمنجر شود. اگر ا  ی ارزش کردن سند بهره بردار   یبه ب  تواندی خود م  نیمتعلق به دولت خواهد بود و ا  یماده معدن  نیشود ا

  ن ی با قوان  ریمغا  دیمناطق هم خواهد رس  گریاز سنگ آهن سنگان شروع شده و به د  ایآن، که گو  ییبرسند آثار اجرا  بیبه تصو  هاهیاصلاح

 .اشخاص در معادن خواهد بود  تیو مالک  یبخش معدن و بهره بردار
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